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jegyzet 

Határok nélkül 
rratmillió ember, 77 ezer négyzetkilométer - egy országnyi te-
li riilet. Mennyire örülne ennek, mondjuk Egyenlítői Guinea! 
Neki harmada sincs, sem területben, sem emberben. Igen ám, de 
ez a nagy terület nem egy országé, hanem háromé. A lakosok pe-
dig magyarok, szerbek, románok. Arról van szó egyébiránt, hogy 
az eddig meg nem nevezett terület, a Duna-Körös-Tisza-Maros 
eurorégió „tulajdona", amelyet jó néhány éve építgetnek már a 
három ország arra illetékes emberei. 

A régió létrehozásának alapvető célkitűzései nem kérdőjelez-
lietők meg. Különösen akkor nem, ha ismerjük az egységesülő 
Európa törekvéseit, a fejlett nyugati világban kialakított - már 
működő - régiók eredményességét, hasznosságát. A gond ez idáig 
abban volt, hogy a térség politikai instabilitása miatt, nem lehe-
tett hosszú távú elképzeléseket rögzíteni, illetve, ha ez meg is tör-
tént, nem lehetett megvalósítani. Mindannyian ismerjük a jugo-
szláviai eseményeket, amelyek az elmúlt 10 évben döntő módon 
befolyásolták a régiónak mind a magyarországi, mind a romániai 
részén zajló, főleg gazdasági, de egyéb tevékenységet is. Előbb a 
kis-Jugoszlávia elleni gazdasági szankciók, majd a néhány éves 
„csend" után, a szövetséges erők büntető expedíciója, meggátolta 
a régió egész területén való komplex tevékenységet. 

Jugoszláviában, úgy tűnik, beköszöntött a demokrácia (külö-
nösen, ha december 23-i szerbiai választások is megerősítik ezt). 
Most már tovább lehet lépni. S ezt teszik a régióban munkálko-
dók, nagyon helyesen. Azzal, hogy Arad megye után Vajdaság ve-
szi át az elnöki tisztséget, voltaképpen gesztus értékű tettet hajta-
nak végre: bizalmukkal ruházzák fel az új vajdasági vezetést, ki-
fejezve ezzel az együttműködésnek azt az alapelvét is, amely az 
egymás iránti bizalmat feltételezi. 

M erthogy a történelemtanárok már tanácskoz tak Szegeden a 
biztonságról, a szomszédos országok rendőrei is egy asztal-

hoz ültek, amikor a bűnözés megelőzéséről és kezeléséről volt szó, 
de sorolhatnánk egyéb hasznos találkozókat is. Most azonban, 
úgy vélem, elsősorban a gazdasági „területen" kellene munkál-
kodni. Az újonnan nyílt határátkelőhelyek mellett, már az autó-
utakban, az újra beindítandó Szeged-Temesvár vasútvonalban, a 
Duna hajózhatóságának létrehozásában kellene gondolkodni. 

Mindehhez adott a megfelelő politikai légkör. Mondom én. 
Remélve, hogy a hamarosan felálló új román vezetés is így véle-
kedik minderről. 
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Városi tervek a túlélésre 

Megmenekülhet-e 
a konzervgyár? 

Noha a városnak nem 
kötelessége b e z á r á s r a 
ítélt gyáraka t megmen-
ten i , s e r r e á l t a l á b a n 
nincsenek is eszközök a 
kezében, Szeged vezeté-
se most lépéseket tett a 
Szeged i K o n z e r v g y á r 
m e g m a r a d á s a érdeké-
ben. Ezt dr. Tímár László 
gazdasági alpolgármes-
ter nyi latkozta lapunk-
nak tegnap, csütörtökön. 

„A város megál lapodás-
t e r v e z e t e t k é s z í t e t t e l ő a 
Szegedi Konzervgyár meg-
mentése érdekében, s ezt a 
december 8-i közgyűlésen 
terjeszti a képviselők elé" -
mondta el a Délmagyaror -

szágnak dr. Tímár László, 
Szeged alpolgármestere. 

Mint ahogy arról lapunk-
ban már többször beszámol-
tunk, a konze rvgyár ra de-
cember 15-én készül lakatot 
tenni a tu la jdonos Magyar 
Fejlesztési Bank (MFB) és a 
tulajdonosi jogokat gyakorló 
L i m p e x Rt. Az üzem 260 
d o l g o z ó j a má r k é z h e z is 
kapta az elbocsátásról szóló 
értesítést . (A konzervgyári 

helyzettel kapcsolatban má-
ra, november 30-ára rendkí-
vüli közgyűlést hívott össze 
dr. Frank József, a Csongrád 
Megye i Közgyű lés e lnöke 
is.) 

A szegedi vá rosveze té s 
terve az, hogy konzorciumot 
hoz össze kü l ső b e f e k t e t ő 
segítségével. Ez a társaság a 
gyárat húsüzemként tovább 
működtethetné, igaz, keve-
sebb dolgozóval. 

A megá l l apodás ra azért 
van reális esély - fejtette ki 
dr . T í m á r L á s z l ó mer t 
Szeged rendelkezik tárgya-
lás i a l a p p a l : ez a g á z -
közművagyonnal kapcsola-
tos f e n n á l l ó k ö v e t e l é s az 
APV Rt.-vei szemben, ame-
lye t át l e h e t n e vá l t an i az 
MFB-nek egy lejárt hitelére, 
így a város többségi tulaj-
donossá válna a konzorc i -
umban . Az a lpo lgármes te r 

szerint megtörténtek a kellő 
e lőkészüle tek és az „a lku" 
sikerének reális esélye van. 

• 

A k o n z e r v g y á r i d o l g o -
zók. jelenlegi és volt alkal-
mazot tak , sz impat izánsok , 
szeged iek d e c e m b e r 2 -án , 
szombaton délelőtt fél l i -
k ő r n é m a d e m o n s t r á c i ó t 
rendeznek a Szegcdi Kon-
z e r v g y á r e l ő t t . A z é r -
deklődőket a Vásárhelyi Pál 
u tca i b e j á r a t n á l v á r j á k a 
szervezők, ahonnan elindul-
va a kerítés mentén körbe-
jár ják a gyárat, majd gyer-
tyákat és koszorúkat helyez-
nek el a v i l l amosmegá l ló -
hoz közeli falnál. 

F . K . 
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A nagykövet és a befektetések 

Javítani kell az iskola helyzetét 

Miniszter Vásárhelyen 
Munkatársunktól 

Kell a tagolt tanév, hogy 
év közben pihenhessenek is 
a gye rekek , épp ezér t , le-
gyen rendje az őszi szüne-
t e k n e k - h a n g s ú l y o z t a 
e g y e b e k k ö z ö t t Pokorni 
Zoltán ok t a t á s i m i n i s z t e r 
szerda délután azon a vásár-
helyi fórumon, melyet - dr. 
Rapcsák András polgármes-
ter - je lö l t vendégekén t - a 
p e d a g ó g u s o k n a k ta r to t t a 

Hódtói Általános Iskola és 
G i m n á z i u m b a n . A tanács-
kozás programjaként jelölt, 
a tanév rendje, minőségbiz-
tosítás az oktatásban, keret-
tanterv, ó r a számeme lé s és 
bérezés t é m a k ö r ö k b e n ki-
fej tet te: javí tani szükséges 
az iskola helyzetét az okta-
tásban, minél inkább a gye-
rekek igényeihez igazítva a 
t anéve t . S z o k a t l a n u g y a n 
még az augusztus 28-i tan-

évkezdés , de nem szeren-
csés az sem, ha ú g y m o n d 
alagútba küldik a gyereke-
ket a téli időszak késő dél-
utáni óráival, vagy ha a tan-
év befejezése a júniusi for-
róságba nyúlik. A meghatá-
rozó kerettantervről szólva, 
a helyi tantervek fontossá-
gát emelte ki, mondván cél-
ja , hogy a taní tandó anya-
gon ne kel l jen évről évre 
változtatni. 

Megyei védelmi 
bizottsági ülés 

Munkatársunktól 
A Csongrád Megyei Vé-

delmi Bizottság tegnapi ülé-
sén t á jékoz ta tó t hal lgatot t 
meg a ha tá r forga lmi hely-
ze t rő l . Ennek kapcsán el-
hangzott: az év végéig vár-
hatóan megnövekedő teher-
és a személyforgalmi átke-
lést nem enyhíti a kiszom-
bori határállomás megnyitá-
sa, mivel a Röszkén fo lyó 
m u n k á l a t o k n e h e z í t i k a 

járművek átjutását. Az Ati-
vizig az őszi á rv ízvédelmi 
s z e m l e t a p a s z t a l a t a i r ó l , a 
csongrád i és a mindszen t i 
á rv ízvédelmi helyreáll í tási 
munkála tokról adott infor-
mációt. A testület foglalko-
zott a vásárhelyi védelmi bi-
zottság és az Atiköfe védel-
mi felkészülési tevékenysé-
g é v e l , v a l a m i n t A l g y ő és 
Baks polgári védelmi beso-
rolásával is. 

Tiniparlament 

S Z Ü L E T É S N A P . Hatva-
nadik szü le tésnap ja a lkal -
mából köszönt ik dr. Makk 
Ferenc történészprofesszort, 
tanszékvezető egyetemi ta-
nár t azon az ü n n e p s é g e n , 
a m e l y e t h o l n a p 14 ó rá tó l 
tar tanak a Szegedi Akadé-
miai Bizottság székházában. 
A professzor a Szegedi Tu-
dományegyetem Bölcsészet-
t u d o m á n y i K a r á n á l t a l a 
szervezett Történeti Segéd-
t u d o m á n y i T a n s z é k ve -
zetője, a középkori magyar 
és bizánci történelem ismert 
kutatója. 

A Z Ú J R A F O R G A -

T O T T „ M E S E A U T Ó " 

D Í S Z B E M U T A T Ó J Á T 

decmber 8-án, 20 órától ren-
dezik meg a Belvárosi Mi-
niplex nagytermében. A pre-
mierre hivatalosak a magyar 
mozi aranykorában született 
alkotás felújítói: azaz a sze-
replők közül Kern András, 
Ónodi Eszter, Molnár Piros-
ka , P o g á n y J u d i t , i l l e t v e 
Nógrádi Gábor , a forga tó-
könyv írója és Máthé Tibor 
operatőr is. 

A Dél-alföldi régióban 
elsőként Szegeden nyílt 
meg az osztrák konzu-
látus. Nyugati szomszé-
dunk eddig Eiárom tisz-
t e l e t b e l i k o n z u l á t u s t 
ny i to t t a D u n á n t ú l o n . 
Tájékunkon a Tisza-par-
ti várost látták a legal-
k a l m a s a b b n a k a r r a , 
hogy képvisel je Auszt-
r ia é r d e k e i t Csongrád 
és B é k é s m e g y é b e n . 
Kedden ünnepélyes ke-
retek között avatták fel 
a Vadász utcában az új 
in tézményt , e k k o r ad-
ták át dr. Sulyok Tamás 
tiszteletbeli konzulnak a 
m ű k ö d é s r e fe l jogosító 
oklevelet is. Dr. Hannes 
Pórias osztrák nagykö-
vet az ünnepséget kő-
vetően exkluzív interjút 
adott lapunknak. 

- Nagykövet úr, egy 
ilyen intézmény létesítése 
mekkora jelentőséggel 
bír a két ország együtt-
működésében? 
- Számomra nagy lépési 

je lent a jövőt illetően. Né-

gyéves itteni munkám során 
m i n d i g a r r a t ö r e k e d t e m , 
hogy Magya ro r szág keleti 
és délkelet i részeivel való 
kapcsolatokat is fejlesszem. 
A szegedi konzulátus meg-
nyi tása s z i m b ó l u m a lehet 
ezeknek a törekvéseknek, és 
azok gyakorlati megvalósu-
lásának. Szeged számunkra 
igen fon tos központ , s ezt 
mi sem bizonyí t j a j o b b a n , 
mint az a körülmény, hogy 
az o s z t r á k e g y e t e m e k 
h o s s z ú é v e k ó t a , h a g y o -
m á n y o s a n g y ü m ö l c s ö z ő 
együttműködést folytatnak a 
S z e g e d i T u d o m á n y e g y e -
t e m m e l . Ez v o n a t k o z i k a 
gazdaságra is, s bízunk ab-
b a n , h o g y a k o n z u l á t u s 
m e g n y i t á s á v a l e te rü le ten 
j e l e n t ő s e b b e l ő r e h a l a d á s t 
valósítunk majd meg. 

- Hogyan jellemezné a 
két ország gazdasági 
kapcsolatait? 
- Csak a legjobb jelzőket 

használhatnám e kapcsola-
tok minősítésére! Ez minde-
n e k e l ő t t az e l m ú l t 10 év 
gazdasági együttműködésé-
re vona tkoz ik . M a g y a r o r -

szág másod ik l e g n a g y o b b 
k e r e s k e d e l m i p a r t n e r e 
Ausztria. Ezt bizonyí t ja az 
is, hogy az oszt rák befek-
tetők 400 milliárd forint fe-
letti ö s szege t invesz tá l tak 
eddig különféle magyaror-
szági vá l l akózásokba . Cé-
lunk, hogy a befektetések ne 
csak a nyugati, hanem a ke-
leti régiókban is megva ló-
s u l j a n a k . B í z u n k a b b a n , 
h o g y a k o n z u l á t u s t e v é -
kenysége ehhez is hozzájá-
rul majd. 

- Szegednek számos test-
vérvárosa van Európá-
ban és a tengeren túl is. 
A tapasztalatok szerint a 
testvérvárosi együtt-
működés rendkívül hasz-
nos a régiók, mi több, az 
országok kapcsolatának 
elmélyítésében. Ön ho-
gyan vélekedik erről? 
- Meggyőződésem, hogy 

ez így van. De hozzá kell 
tennem, hogy nem elegendő 
a l á í r n i a s z e r z ő d é s e k e t , 
majd a papírokat lobogtatni, 
mert az magában nem jelent 
semmit. Az emberek közötti 
kapcsolatokat kell létrehoz-

ni, gyakorivá tenni, és ezzel 
egyidejűleg erősíteni. Csak 
ily módon érhetjük el a kí-
vánt eredményt az élet min-
den területén. 

Dr. Hannes Pórias nagy-
követ urat arról is kérdez-
tem, vajon kiváló kapcsola-
taink további erősí tése ré-
vén, megpályázzuk-e újra a 
közös foci EB megrendezé-
sét? E l m o s o l y o d o t t , m a j d 
ezt válaszolta: 

- Ő s z i n t é n s z ó l v a , ez t 
n e m t u d o m . . . S a j n o s ^ a 
2004-es Európa Bajnokság 
rendezési jogát nem kaptuk 
meg, igaz, nagyon kemény 
k ü z d e l e m b e n é s k i s k ü -
lönbséggel maradtunk alul 
a po r tugá lokka l s z e m b e n . 
Én a z o n b a n d e r ű l á t ó va -
g y o k é s r e m é n y k e d e m , 
ebből f akadóan pedig iga-
zán boldog lennék, ha egy-
szer közösen sze rveznénk 
m e g a l a b d a r ú g ó E u r ó p a 
Bajnokságot - mondotta la-
p u n k n a k adott nyi la tkoza-
t á b a n dr . H a n n e s P ó r i a s , 
A u s z t r i a m a g y a r o r s z á g i 
nagykövete. 

K . F . 

Munkatársuktól 
Ami a szívedet nyomja.. . 

címmel megyei tiniparlamentet 
szervez a mórahalmi Móra Fe-
renc Általános Iskola és Szakis-
kola. A mórahalmi iskolában 
december l-jén (pénteken) 10 
órakor kezdődő nagyszabású 
rendezvényre mintegy 170 ér-
deklődő jelentkezett. A fórumon 
a diákjogokról és kötelezettsé-
gekről Pál Tamás szociológus 
szól, majd a résztvevők megvi-
tatják: a diákönkormányzat va-
lójában „diák önkormányzat-e", 

de alkalom nyílik a bemutatko-
zásra és a tapasztalatcserére is. 
A délutáni szekcióüléseken ötle-
tekről. konfliktuskezelési tech-
nikákról, a diákönkormányzato-
kat segítő pedagógusok tapasz-
talatairól lesz szó. 

A diákönkormányzatokat 
képviselő gyerekek és az őket 
segítő pedagógusok mórahalmi 
fórumának összehívását a Soros 
Alapítvány, a Gyermek és Ifjú-
sági Alapprogram Tanácsa, va-
lamint a Közoktatási Moderni-
zációs Közalapítvány támogatja. 

K O R N I S S P E T E R 

T Á R L A T A . D e c e m b e r 1 -
jén, pénteken délután fél 5-
kor a Horváth Mihály utcai 
K é p t á r b a n dr. T r o g m a y e r 
Ot tó régész, nyuga lmazo t t 
múzeumigazgató nyitja meg 
Korniss Péter Kossuth-díjas 
f o t ó m ű v é s z Erdélyi képek 
1967-1998 című kiállítását. 
A január 14-ig látható tárla-
tot Molnár Zsuzsa rendezte. 
Korniss Péter 1937-ben Ko-
lozsvárott született, 1949 óta 
Budapesten él. 1961-1991-
ig a Nők Lapjánál dolgozott, 
1991 óta szabadúszó fotog-
ráfus és a Színház című fo-
lyóirat képszerkesztője. Do-
kumentaris ta fotósként há-
rom é v t i z e d e t s zen te l t az 
eltűnő erdélyi paraszti élet-
forma és kultúra megörökí-
tésének. Képiéit eddig tizen-
négy országban állították ki, 
és a legnagyobb világlapok-
ban - Fortune, Time, Ave-
nue - jelentek meg. Tagja az 
a m s z t e r d a m i Wor ld Press 
Photo és az amerikai W. Eu-
gene Smith Alapítvány Ta-
nácsadó Testületeinek. 

Dr. Hannes Pórias (balról): Sokat várunk a szegedi osztrák konzulátus tevékenységétől a két ország 
kapcsolatainak további erősítése érdekében. (Fotó: Miskolczi Róbert) 


